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A Társaság szervezeti élete 

A Nemzetközi Magyar Filológiai Társaság 
végrehajtó bizottságának ülése 

Budapest, 1994. július 2. 

A Nemzetközi Magyar Filológiai Társaság vezetőségének tizenhetedik ülésére Rákos 
Péter elnök vezetésével július 2-án került sor az Eötvös Könyvtár olvasótermében. A 
tanácskozáson Kosa László (Budapest) és Petro Lizanec (Ungvár) alelnök, Jankovics 
József főtitkár, Monok István mb. főtitkárhelyettes, valamint Balázs Mihály (Szeged), 
Marianna D. Birnbaum (Los Angeles), Bisztray György (Toronto), Bodnár György 
(Budapest), Borbándi Gyula (München), Dávidházi Péter (Budapest), Faragó József 
(Kolozsvár), Cs. Gyímesi Éva (Kolozsvár), Jolanta Jastrzebska (Groningen), Kiss Jenő 
(Budapest), Kristó Gyula (Szeged), Tuomo Lahdelma (Jyváskyla), Péntek János (Ko
lozsvár), Rédei Károly (Bécs), Sárközy Péter (Róma), Sebestyén Árpád (Debrecen), 
Andrzej Sieroszewski (Varsó), Szabó Zoltán (Kolozsvár), Szathmári István (Budapest), 
Szegedy-Maszák Mihály (Budapest), Tamás Attila (Debrecen), Thomka Beáta (Pécs), 
Karol Tomis (Pozsony) és Voigt Vilmos (Budapest) vezetőségi tag vett részt. 

Rákos Péter elnök üdvözölte a vezetőség megjelent tagjait, megemlékezett a Társaság 
elhunyt tagjairól, majd az általa javasolt napirendi változtatást jóváhagyva megkezdte 
tanácskozását a végrehajtó bizottság. 

Első napirendi pontként Jankovics József főtitkár ismertette a Társaság kiadványainak 
helyzetét. 1993-ban megjelent a III. Nemzetközi Hungarológiai Kongresszus előadásait 
közreadó három kötet Régi és új peregrináció címmel, melyet az előadóknak elküldött a 
titkárság, s folyóiratoknak is postázott recenziós példányokat. A Hungarológiai Értesítő 
legutóbbi száma (XII/1-2.) összevont, 1990-1993-as évszámmal jelent meg, de ennek 
ellenére is hat év lemaradása van a lapnak. A folyóirat megjelentetését már csak pályáza
tok elnyerésével tudja biztosítani a Társaság, anyagi segítségéért köszönet illeti a Műve
lődési és Közoktatási Minisztériumot és az Illyés Közalapítványt. A IV. Nemzetközi 
Hungarológiai Kongresszus előtt szükséges lenne a Társaságot bemutató idegen nyelvű 
füzetek megújítása, felfrissítése is, ezek kiadására 1995-ben kerülhet sor. Szegedy-
Maszák Mihály a Hungárián Studies szerkesztéséről számolt be. A folyóirat behozta 
lemaradását, az 1994-es évfolyam időben megjelent. A szerkesztők tematikus számok 
összeállítására törekednek, bőven áll rendelkezésre angol nyelvű anyag, francia és német 
kevesebb, sajnálatos viszont az ismertetések hiánya. Örvendetes, hogy már komolyabb 
nemzetközi visszhangja is van a lapnak, külföldi szakfolyóiratokban megjelent publiká
ciók hivatkoznak egy-egy tanulmányára. Ugyanakkor az Akadémiai Kiadó csak veszte
séggel tudja előállítani a kiadványt (amelyet nyomdakész formában kap meg), a szerkesz
tőségnek kell szponzort találnia, s a lap terjesztése sem elég hatékony, a Kultúra nem 
vállalja külföldi előfizetők igényeinek teljesítését. A végrehajtó bizottság egyetértett 
azzal, hogy a lap terjesztését valamiképpen meg kell oldani, s megbízta a titkárságot, 
hogy ennek lehetséges módjait derítse fel. 

Nyerges Judit szervezőtitkár a Társaság taglétszámában bekövetkezett változásokról 
számolt be. Elhunyt Bogyay Tamás tiszteleti tag, valamint Benda Kálmán, Csapláros 
István, Csapodiné Gárdonyi Klára, Ferdinandy Mihály, Songmo Kho, Ujszászy Kál
mán, Varga József, V. Windisch Éva. Megváltozott érdeklődésével indokolva döntését, 
kilépett Kálmán Judit, Christa Meisl, (Valter Pietsch és Váczy Leona. 78 új taggal gyára-
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podott a Társaság, közülük 35-en külföldiek, legtöbben Finn-, Olasz- és Oroszországból 
jelentkeztek, s ez talán a külföldi hungarológiai oktatás hatékonyabbá válását is jelzi. Új 
tagjaink között sok a magyarul is kitűnően beszélő fiatal történész és művelődéstörté
nész. Feltehető, hogy a Társaság iránti érdeklődést a közelgő IV. Hungarológiai Kongresz-
szus propagandája is fokozta, s ezért valóban szükséges lenne a Társaságot bemutató füzetek 
megújítása, elsősorban angol nyelven, s talán kisebb példányszámban németül és olaszul is. 

Visóczki Márta gazdasági beszámolójában a Társaság költségvetését ismertette. A Ma
gyar Tudományos Akadémia juttatásán kívül az Illyés Alapítvány, a Művelődési és Kö
zoktatási Minisztérium, (az azóta megszűnt) Nemzeti Tájékoztatási Iroda, valamint az 
Országgyűlés támogatásával tudta megjelentetni a Társaság a kiadványait, rövid ösz
töndíjat biztosítani külföldi kutatóknak, könyveket, folyóiratokat küldeni, fizetni a Hun
garológiai Értesítő szerzői honoráriumait stb. A gazdasági vezető figyelmeztetett arra, hogy 
a szolgáltatások (posta, telefon, nyomda- és szállásköltségek stb.) állandóan növekvő árai és az 
emelkedő bérjárulékok miatt a Társaság működőképességének fenntartása egyre nehezebbé 
válik. A Számvizsgáló Bizottság nevében Szathmári István tájékoztatta a vezetőséget pénzügyi 
és könyvviteli vizsgálatuk tapasztalatairól. A végrehajtó bizottság mindkét jelentést elfogadta. 

Borbándi Gyula elnök ismertette a Szirmai Endre-díj kuratóriumához érkezett javasla
tokat. A kuratórium három művet tartott a díjra érdemesnek, közülük a végrehajtó bizott
ság titkos szavazással Richárd Aczel: National Character and European Identity in Hun
gárián Literature 1772-1848 című művét jutalmazta. 

A végrehajtó bizottság tanácskozásának legfontosabb napirendi pontja a IV., a római 
Nemzetközi Hungarológiai Kongresszus szervezési kérdéseinek megbeszélése volt. Az 
eddig végzett munkáról Sárközy Péter, a kongresszus titkára tájékoztatta a vezetőséget. 
Hasznosnak és eredményesnek látta a Társaság vezetőségének 1993-as olaszországi 
tárgyalásait, valamint a végrehajtó bizottság javaslatait és határozatait. Igen fontos, hogy 
a kongresszus megrendezése szerepel a magyar-olasz államközi kulturális egyezmény
ben is. 1993 késő őszén a budapesti titkárság mintegy 1500 példányban elküldte az I. 
körlevelet, melynek eredményeként már kb. 400 fő jelentkezett. Az érdeklődők száma 
azonban biztosan növekedni fog. 260 előadást jelentettek be, de Sárközy Péter figyel
meztetett arra, hogy a végrehajtó bizottság határozata értelmében az előkészítő bizottság 
válogatni fog az előadások között. Javasolta, hogy a téma nemzetközi tekintélyű, ám 
eddig nem jelentkezett szakembereit az előkészítő bizottság külön levélben is kérje fel 
előadás tartására. Úgy vélte, a kongresszus tudományos színvonala igen magas lehet, 
aggódott azonban az anyagi fedezet miatt. Jelezte, hogy a római szervezők a részvételi 
díjat, a szállásköltség egy részét előre fogják kérni, s ez valószínűleg sokaknak gondot 
okoz majd. Nagyon fontos lenne, hogy a volt szocialista országokból érkezőknek, de a 
magyarországiaknak is támogatást tudjunk biztosítani. Ismertette a Kongresszus tervezett 
„napirendjét", a regisztrációtól a záró kirándulásig. A végrehajtó bizottság számos kér
dést tett fel, ötletekkel és javaslatokkal gazdagította a kongresszus programját. 

Rákos Péter elnök megköszönte a kongresszus szervezőinek eddigi munkáját, s a veze
tőség tagjainak aktív részvételét az ülésen. 

Délután a vezetőség tagjai meghívottak - Kissné Pap Margit minisztériumi főtanácsos 
és Tarnói László, a Nemzetközi Hungarológiai Központ igazgatója -jelenlétében, Voigt 
Vilmos vezetésével kerekasztal-beszélgetésen tanácskoztak arról, hogyan kellene hatéko
nyabbá tenni a Társaság és a külföldi magyar oktatóhelyek együttműködését. 

Ny.J. 




